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چالشجدیدبیمارانتالاسمیقائمشهر
ایجاد محدودیت و تعطیلی نوبت عصر خونگیری در بیمارســتان قائمشهر 

بیماران تالاسمی   منطقه را با چالش هایی روبرو کرده است.
به گزارش مهر، تعطیلی نوبت عصر بیمارستان رازی قائمشهر برای خونگیری 
بیماران تالاســمی  این گروه را در دریافت خدمات با مشکل مواجه کرده و به 
اعتقاد جمعی از آنان، اکنون فقط خدمات به بیماران تالاسمی  در نوبت صبح 

ارائه می شود.
این عده شــاغل بودن در ادارات دولتی و غیردولتی، خانه دار بودن و عدم 
امکان حضور در نوبت صبح برای خونگیری را سبب بروز مشکلاتی دانستند و 
از مســؤولان علوم پزشکی و بیمارستان رازی خواستند تا به این مشکل توجه 

کنند.
یک بیمار قائمشــهر با اظهار اینکه طی چند ماه گذشته بیماران تالاسمی 
 نسبت به تعدیلی نوبت عصر بخش دیالیز پس از ۴۵ سال انتقاد و گلایه کردند، 
افزود: با توجه به عدم تزریق دو تا ســه واحد در یک نوبت و مراجعه مکرر به 
مراکز درمانی، تعدد رگ گیری، افزایش ســن، اشتغال و غیره مشکلاتی برای 

بیماران ایجاد شده است.
این بیمار با عنوان اینکه استرس ناشی از سرعت تزریق خون در زمان تعیین 
شده که ساعت ۱۴ و ۳۰ اعلام شده، افزایش میزان نارسایی قلبی و فشار ریوی، 

عواقب جبران ناپذیری را برای بیماران ایجاد می کند.
بیماران تالاسمی  قائمشهری از مسؤولان مازندران درخواست کردند که تا 
نســبت به راه اندازی نوبت صبح خونگیری و خدمات دهی به بیماران تالاسمی 

 در بیمارستان رازی قائمشهر اقدام تا مشکلات فراروی این قشر برطرف شود.
بیمار دیگری با اظهار اینکه بیمارستان رازی مدتی است به دلایلی شیفت 
عصر خونگیری از بیماران تالاسمی  را حذف کرده است، افزود: در حال حاضر 
فقط در ساعت اداری اقدام به خونگیری می شود که شمار زیاد بیماران تالاسمی 

، دریافت خدمات در نوبت عصر را سخت کرده است.
وی افزود: از مسؤولان منطقه درخواست داریم تا روال کاری این مرکز برای 

خدمات دهی به بیماران تالاسمی  به رویه قبل برگردد.
محمد علیزاده رئیس انجمن تالاسمی  قائمشهر نیز در گفت وگو با خبرنگار 
مهر اظهار کرد: پس از جابه جایی بخش تالاســمی  به ساختمان تازه تأسیس 
بیمارســتان جایگزین رازی به بهانه کمبود پرســتار با تعطیلی شیفت عصر 
خونگیری مواجه شــدیم و همین مســاله مشــکلات زیادی را برای بیماران 

تالاسمی  پدید آورد. 
مدیرعامــل انجمن تالاســمی  قائمشــهر گفــت: بارها مخالفــت خود را 
شــفاهی به ریاست، مدیریت بیمارســتان و سرپرستار بخش اعلام و نهایت با 
 جمع آوری امضا و مکاتبه با دانشگاه خواستار رفع مشکل شدیم ولی به نتیجه 

نرسیدیم.
وی با بیان اینکه بســیاری از بیماران تالاســمی  بزرگسال به دلیل سال ها 
مواجه با مشکلات داروی و عوارض ناشی از کمبود دارو به عارضه قلبی مواجه 
شــده اند، گفت: این افراد در روز خونگیری باید دو واحد را به آهســتگی و در 
مدت زمان حدود ۶ ســاعت تزریق کنند که به دلیل تعطیلی شیفت عصر به 
اجبار یا تک واحد تزریق می کردند یا ســرعت خونگیری را افزایش می دانند و 

این باعث ایجاد عوارض جبران ناپذیری در بیماران تالاسمی  می شد.
رئیس هیأت مدیره انجمن تالاسمی  ایران ادامه داد: سلامت بیمار در تمام 
بیمارستان ها اولویت اول پزشک و پرستاران باید باشد و علی رغم همه هشدارها 
ریاست دانشگاه علوم پزشکی استان، مدیر درمان دانشگاه، ریاست بیمارستان 
رازی و سرپرســتار بخش تالاســمی  به این مورد بی توجه بودند و به عنوان 

نماینده بیماران تالاسمی  خواستار ورود دستگاه قضا به پرونده هستم.
علیزاده ادامه داد: با افزایش اعتراضات و جمع آوری امضای معترضان مراتب 
را طی نامه ای به معاونت درمان دانشگاه علوم پزشکی مازندران اعلام و خواستار 
برگرداندن شــیفت عصر به چرخه درمان و خونگیری عزیزان تالاسمی  شدیم 

که تاکنون بی حاصل بود. 
رئیس هیأت مدیره انجمن تالاســمی  کشــور تاکید کرد: در صورت عدم 
رسیدگی و اصلاح وضعیت موجود، مراتب را از طریق وزارت بهداشت و درمان 

و نمایندگان مجلس شورای اسلامی پیگیری خواهیم کرد.
بیش از ۱۴ هزار بیمار خاص و تالاســمی  در استان مازندران وجود دارد و 
بخش زیادی از فرآورده های خونی استان توسط این بیماران مصرف می شود. به 
اعتقاد کارشناسان بیماری تالاسمی  یک کم خونی شدید ارثی بوده که درمان 

آن فقط با تزریق خون مداوم ممکن است.
تالاسمی  یک بیماری ارثی است که به دلیل اختلال در ساختار هموگلوبین 
ایجاد می شــود و برای جبران کمبود یــا فقدان هموگلوبین، بیماران مبتلا به 
تالاســمی  مکرر خون تزریق می کند و در اثر تزریق خون های مداوم، آهن در 

بدن این بیماران تجمع نموده و موجب تخریب بافت ها می شود.
مادام العمر بودن بیماری و هزینه سنگین درمان، لزوم حمایت اجتماعی از 
این بیماران را موجب شده است. شهرستان قائمشهر ۲۵۰ بیمار تالاسمی  دار 

که ۲۰۰ عضو دارای پرنده درمانی فعال هستند.

پتروشیمیبندرامام،درحوزهمسئولیتاجتماعی
هزارو۱۴۵میلیاردتومانانجاموظیفهکردهاست

گروه شهرستانها: مدیرعامل پتروشیمی بندرامام گفت: پتروشیمی بندرامام 
در حوزه مســئولیت اجتماعی ساخت بیمارستان، فرودگاه، بهداشت و درمان، 
دانشگاه، ساخت ۱۷ مدرســه، فعالیت به صورت گسترده در حوزه فرهنگ و 
ورزش، اشــتغال، کارآفرینی، حمایت از بخش آسیب دیده در اجتماع پس از 
انقلاب شکوهمند اسلامی که سازندگی شروع شد، بالغ بر هزار و ۱۴۵ میلیارد 

تومان هزینه و انجام وظیفه کرده است.
به گزارش روابط عمومی پتروشــیمی بندرامام، دکتر سپهدار انصاری نیک 
مدیرعامل پتروشــیمی بندر امام در دهمین همایــش ملی و دومین همایش 
بین المللی ترویج اخلاق حرفه ای و مســئولیت پذیری اجتماعی با تشــکر از 
دانشــگاه تهران و مدیریت دانشگاه تهران برای برگزاری این همایش در حوزه 
مســئولیت اجتماعی و ترویــج اخلاق حرفه ای گفت: رویکــرد ترویج اخلاق 
حرفه ای به مســئولیت اجتماعی در واقع به معنی ایجــاد باور برای تعهد به 

انسانیت در بنگاه اقتصادی است.
وی افــزود: ایجاد برخــورداری و برابری در رفــاه و عدالت اجتماعی یعنی 
ســازمان ها و بنگاه ها در محیط پیرامونی خود حداکثر تلاش خود را داشــته 
باشند تا عدالت اجتماعی برقرار شود و اقشار اطرف آن بنگاه و حوزه عملکردی 

باید برخوردار از یک سری حداقل ها باشند.
انصاری نیک در ادامه گفت :  پتروشیمی بندر امام یکی از بزرگترین بنگاه های 
اقتصادی کشور در منطقه ویژه اقتصادی ماهشهر است. مجموعه ای به وسعت 
۳۰۰ هکتار با حدود ۲۰ کارخانه و تولید ۳۱ محصول؛ بنگاهی که ارزش سالانه 

فروش آن در حدود ۵۰ تا ۶۰ هزار میلیارد تومان است.
مدیرعامل پتروشــیمی بندر امام یادآور شــد: در این بنگاه خوراکمان را از 
مناطق نفتی جنوب و پالایشگاه آبادان می گیریم. اگر ما این خوراک را نگیریم 
همه این خوراک ها تبدیل به کربن می شود و در محیط زیست منتشر می شود. 
این به این معناست که فلسفه وجودی پتروشیمی بندرامام بنگاهی با مسئولیت 
اجتماعی است. مدیرعامل پتروشــیمی بندرامام، خاطرنشان کرد: در رویکرد 
آینده ما همچنان پیگیری مســئولیت اجتماعی است و به دنبال این هستیم 
مردم جامعه پیرامون خودمان را از نعماتی که با کارآفرینی ایجاد می شــود و 

ارزش هایی که به وجود می آید در حد وسع خودمان بتوانیم برخوردار کنیم.

یکهزارو۱۵۰مدرسهتخریبیوفرسوده
درلرستانوجوددارد

مدیرکل نوســازی مدارس لرســتان از وجود هزار و ۱۵۰ مدرسه تخریبی، 
سنگی و فرسوده در این استان خبر داد.

به گزارش ایلنا، یونس بهاروند در گفت و گو با خبرنگاران، اظهار داشــت: 
هزار و ۱۵۰ مدرسه در لرستان تخریبی، سنگی، فرسوده یا نیازمند بهسازی و 

مقاوم سازی وجود دارد.
وی افزود: برای هر منطقه آموزش وپرورش ۱۰ مدرسه را با اولویت بهسازی 
و احداث در نظر گرفته ایم که در مجموع بیش از ۲۳۰ مدرســه در دستور کار 

قرار گرفته که با کمک خیرین و اعتبارات دولتی باید در استان احداث شود.
مدیرکل نوســازی مدارس لرســتان افزود: خیران مدرسه ساز اگر در بحث 
تجهیزات و تعمیرات مدارس هم شــرکت کنند مشکلات مدارس زیادی رفع 
خواهد شد. بهاروند بیان داشت: سال گذشته با مشارکت آموزش وپرورش استان 
در طرح شــهید »عجمیان« هزار و ۲۰۰ کلاس درس در استان شاداب سازی 

و زیباسازی شد.

گزارش

کوتاهازاستانها

به گفته برخی باستان شناسان گودبرداری 
برای احداث گذر »کمرزرین« در جوار »مسجد 
جامع عتیق« منجر به زیر و رو شدن لایه های 

باستانی شده است.
 به گزارش ایرنا، مسجدجامع در منطقه ای 
به نام جویباره که گفته  می شــود مکان اولیه 
شکل گیری اصفهان کهن بوده است قرار دارد.

بررســی برخی باســتان شناســان از این 
محدوده که با لودر گودبرادری شــده اســت، 
نشان می دهد سفالینه های دوره های مختلف 
تاریخی و همچنین ۲ ســازه معماری به این 
واســطه زیر و رو شــده و احتمــالا لایه های 
تاریخــی از بیــن رفته اند. باستان شناســان 
معتقدند هرگونه اقدام عمرانی در این منطقه 
تاریخی که اصفهان کهن در آنجا مدفون است، 
باید با نظــارت اصولی میراث فرهنگی و البته 

مطالعات باستان شناسی انجام شود.
طرح احــداث این گذر به گفتــه مقامات 
میــراث فرهنگــی اصفهان مصوب بــوده، اما 
قرار نبوده اســت عملیات اجرایــی با چنین 
گودبرداری همراه باشــد و شهرداری به گفته 
آن هــا، بدون هماهنگی با میــراث فرهنگی و 
رعایت ضوابط و مقــررات اقدام به گودبرداری 

در این ابعاد کرده است.
مدیرکل میراث فرهنگی اصفهان در خبری 
که در ســایت اطلاع رســانی میراث فرهنگی 
منتشــر شده، گفته اســت که مقرر شده بود 
احداث گذر کمرزریــن در قلب بافت تاریخی 
اصفهان و در جنب مجموعه جهانی مســجد 
جامع به صــورت محدود و با نظــر اداره کل 
میراث فرهنگی باشــد. در همین پیوند، یک 
باستان شــناس گفت: این مکان نقطه و خط 
قرمز باستان شناسی ست و همه جای آن آثار 
نهفته دارد به همیــن دلیل هم وقتی زیرگذر 
میدان امام علــی )ع( را گودبرداری کردند، با 
دور زدن کاوش های باســتان شناســی تمام 
لایه های تاریخی که آثارِ متفونِ اصفهانِ پیش 

از اسلام و دوره اسلامی بود از بین رفت.
علیرضا جعفری زند افزود: حالا دوباره همان 
اتفاق به شکل دیگر، در همان منطقه رخ داده 
اســت و با گودبرداری های انجام شــده برای 
ایجاد گذر کمرزرین، تمام لایه های باســتانی 
را می توان دید. وی یادآور شــد: طبیعی است 
که وقتی مکانی پیشــینه کهن دارد، هر گونه 
فعالیت هــای عمرانی باید با نظــارت میراث 

فرهنگی باشد.
نویسنده کتابِ »اصفهانِ پیش از اسلام« در 
ادامه گفت: خطِ لودر نشــان می دهد لایه های 
باستانی در اثر عملیاتِ گودبراری از بین رفته 
اند. این مکان، نقطه حساسی ست و باید پیش 
از این عملیات، یک باســتان شناس خبره که 
شــناخت کافی از منطقه داشته باشد، در این 
مکان گمانه زنی و لایه نگاری می کرد و سپس 

چراغ سبز داده می شد.
به گفته این باســتان شناس، آثار و شواهد 
باســتان شناســی در عمق ۲ تا ســه متر که 
عملیات گودبرداری انجام شده به وضوح قابل 
مشاهده اســت.وی افزود: شواهدی که در این 

عملیاتِ گودبراری زیر و رو شــده است، نشان 
می دهد ســفال های متنوع از زمانِ اشکانیان 
تا آل بویه و صفویه بــا عملیات خاک برداری 
پراکنده شده اند.جعفری زند با اشاره به وجود 
یک ســازه معماری که در اثر گودبرداری های 
اخیر نمایان شــده اســت، گفت: این سازه در 
رابطه با تنپوشه های ســفالی و آجرهای سده 
چهارم هجری در دیواری ســت که با ساروج 

کار شده است.
این باســتان شــناس در ادامه اضافه کرد: 
بقایای یک سازه آبی نیز با تنپوشه های سفالی 
و آجرهای مربــوط به قرن چهارم و همچنین 
بقایای معمــاری با آجرهــای دوره صفویه و 
ساروج دیده می شــود که بخش اعظمی از آن 
بــر اثر این گودبرداری از میان رفته و وضعیت 
نامشخصی پیدا کرده است.این باستان شناس 
گفت: مســجد جامع عتیق بــر روی یک تپه 
ســاخته شده است و به همین دلیل هم وقتی 
می خواهید به مسجد وارد شوید از پله ها باید 
گذر کنید. این تپه به نام یهودیه مشهور بوده 
اســت و بنابراین در امر باستان شناسی وقتی 
یک تپه تاریخی داشــته باشیم، در اطراف آن 
عرصه و حریم هایی وجود دارد که شــعاعش 

ممکن است به یک کیلومتر هم برسد. 
در همین ارتبــاط اما رئیس ســابق اداره 
باســتان شناســی اداره کل میراث فرهنگی، 

گردشــگری و صنایع دستی اســتان اصفهان 
که در زمان وی مجوز احداث گذر داده شــده 
اســت، گفت: احداث گذر یــک طرح مصوب 
دارد و در آن طرحِ مصوب قرار نبوده است که 
خاکبرداری به این شــکل پیش برود. علمدار 
علیان افــزود: احداث این گذر قرار بود در حد 
ساماندهی، کف ســازی و روسازی باشد و بر 
اساس همان طرح هم شاید نیازی نبوده است 
که ناظر باستان شناسی و میراث فرهنگی در 
مکان حضور داشته باشد چرا که قرار نبود در 
ایــن مکان گودبرداری و یــا اتفاق خاصی رخ 

بدهد.
وی اظهــار داشــت: اینکه شــهرداری یا 
پیمانکار و یا عوامل اجرایی بدون هماهنگی با 
میراث فرهنگی و رعایت ضوابط به این شــکل 
در این محدوده گودبرداری کرده اند اتفاقی بر 
خلاف قانون اســت و ما هم به دنبال پیگیری 
حقوقی برای این موضوع هســتیم تا عملیات 

متوقف بشود. 
علیان افزود: خاکبرداری در عمق ۲ تا ســه 
متری در این منطقه برای طرحِ ساماندهی گذر 
کمرزرین مطرح نبوده و این کار خلاف قوانین 
میــراث فرهنگی و بدون هماهنگی با ما انجام 

شده است.
وی در خصــوص امکان انجــام مطالعات 
باســتان شناســی در محدوده گذر کمرزرین 

گفت: مســاله اول بحث تامین اعتبار و بودجه 
برای مطالعات باستان شناسی ست که میراث 
فرهنگی و یا شهرداری باید آن را تقبل کند و 
مساله دوم اینکه یک سرپرست هیات باستان 
شناســی باید بر اساس ایده هایی که دارد یک 
پیشــینه علمی تنظیم کند تا به پژوهشــگاه 
ارسال و مجوز لازم برای انجام مطالعه باستان 

شناسی صادر شود.
کار غیر قانونی نکرده ایم

مدیر منطقه سه شــهرداری اصفهان اما به 
ایرنا گفت: گذر کمرزرین کنار پاســاژ زرین و 

دارای مصوبه میراث فرهنگی ست.
محمدباقــر کلاهدوزان افــزود: این مجوز 
و مصوبه مکتــوب در زمان علیرضــا ایزدی، 
مدیرکل سابق میراث فرهنگی اصفهان صادر 
شده است و بر اساس همین مجوز هم بنا شد 
در مقطع هایی از گذر، بین صفر تا ۲ متر و ۶۰ 

سانتیمتر گودبرداری کنیم.
وی تصریح کــرد: ما مجــوزی مکتوب از 
میراث فرهنگی داریم و بر اســاس آن، پیش 
رفته ایم.کلاهدوزان افــزود: این موضوع قابل 
بررسی ست که آیا ما زیادتر از آنچه در مجوز 
مصوب شده است گودبرداری کرده ایم یا طبق 

آن پیش رفته ایم. 
شهردار منطقه سه اصفهان یادآور شد: کنار 
این گذر، پاســاژ زرین ساخته شده که پیشتر 

برای ایجاد پارکینگِ آن گودبرداری شده و دو 
ســوم این گذر هم به دلیل همین گودبرداری 
پاســاژ دچار ریزش شــده و به طور دستی پر 
شده اســت. وی افزود: قســمت اعظم جایی 
که اکنون گودبرداری کــرده ایم با نخاله های 
ساختمانی پر شده و گذر بکر و دست نخورده 
ای نبوده است.کلاهدوزان اظهار داشت: طبق 
قانون و مجوزهایی که داشتیم عمل کرده ایم و 
این گذر در همه نقاط نیز تا عمق ۲ متر و ۶۰ 
سانتی متر پایین نرفته بلکه این میزان حداکثر 

ارتفاع گودبرداری ما بوده است.
به گفته مدیر منطقه سه شهرداری اصفهان 
میدان امام علــی )ع( ۳۲ هکتار و همجوار با 
مســجد جامع و دارای مصوبه کمیسیون ماده 
پنج اســت و پاساژ زرین هم یکی از پروژه های 

این میدان بوده که احداث شده است.
یشــتر از هزار ســال از عمر مسجد جامع 
اصفهان می گــذرد و در جایی قــرار دارد که 
هسته اولیه شکل گیری اصفهانِ کهن خوانده  
برای  می شود.پیش تر، در عملیات گودبرداری 
ایجاد زیرگذر میدان امام علی )ع( سفالینه های 
بسیاری از دوران اشکانی تا دوران اسلامی زیر و 
رو شد و حالا برخی باستان شناسان معتقدند 
در عملیــات گودبرداری احداث گذر موســوم 
بــه کمرزرین، دوباره لایه هــای تاریخی و آثار 

سفال های ادوار مختلف آشکار شده اند.

مدیرکلمحیطزیستاستانمرکزی:

مازوتمصرفینیروگاهشازند،دارای۳درصدگوگرداست

بنانبودبرایگذرکمرزرینتااینحدگودبرداریشود

زیر و رو شدن تاریخ در جوار»مسجد جامع« اصفهان 

مدیرکل حفاظت محیط زیســت اســتان 
مرکزی گفت: مازوت مصرفی نیروگاه شــازند، 

دارای ۳ درصد گوگرد است.
یوسف یوسفی در ششمین جلسه کارگروه 
کاهش آلودگی هوا و گرد و غبار استان مرکزی 
اظهار کرد: در سال ۱۴۰۲ تعداد روزهای پاک 
اراک بالغ بر ســه روز بوده و ۱۸۳ روز ســالم، 
۱۰۵ ناســالم برای گروه های حساس، ۱۴ روز 
ناسالم برای تمام گروه های سنی، دو روز بسیار 
ناســالم و یک روز خطرناک را در این شــهر 

تجربه کردیم.
وی با بیان اینکه بیشــترین روزهای آلوده 
مربوط به فصل تابستان و وجود ریزگردها بوده 
است، گفت: امسال نسبت به سال گذشته بالغ 
بر ۱۱ روز، افزایش روزهای ناسالم اتفاق افتاد.

یوسفی آلاینده مسئول آلودگی هوای اراک 
را ذرات کمتــر از ۲.۵ میکرون و دی اکســید 
گوگرد دانســت و افزود: غلظت دی اکســید 
گوگرد در هوای اراک تــا پیش از ۲۰ آذرماه 
وضعیت حادی نداشــت ولــی از زمان ماوزت 
ســوزی نیروگاه و از ۲۰ آذرماه شاهد افزایش 
غلظــت دی اکســید گوگرد در هــوای اراک 

هستیم.
وی تصریــح کــرد: اراک در ســال جاری 
در بین شــهرهای آلوده رتبــه دوم را به خود 
اختصاص داده و اهواز در جایگاه نخست قرار 

دارد.
یوسفی در خصوص مصرف مازوت نیروگاه 
حرارتی شــازند گفت: در سال گذشته میزان 
مصرف مازوت تا اوایل بهمن ماه بالغ بر ۳۹۵ 

میلیون لیتر بوده اســت. امســال این میزان 
مصرف به ۱۵۹ میلیون لیتر رسیده که نسبت 
به سال گذشته ۶۰ درصد کاهش یافته است.

وی بیان کرد: از مــازوت مصرفی نیروگاه 
نمونــه برداری شــد و آزمایش ها نشــان داد 
که میزان گوگرد موجــود در مازوت مصرفی 
نیروگاه ۳ درصد اســت، البته در حال حاضر 
یکی از واحدها در حال اورهال است، یک واحد 
گازسوز است و دو واحد در حال مصرف مازوت 

هستند.
یوسفی با اشاره به قرار داشتن صنایع بزرگ 
استان از جمله ایرالکو، پتروشیمی، پالایشگاه، 
نیروگاه و ... در لیست صنایع آلاینده، گفت: در 
مسئله مازوت سوزی بالغ بر ۲۰ مورد مکاتبه 
با مجموعه اســتان انجام شده است، در سال 
گذشــته علیه نیروگاه شــکایت در مجموعه 
قضایی اســتان انجام شــد و امســال نیز این 

شکایت از طریق دادستانی شازند انجام شد.
وی در خصوص اجرای پروژه کُک ســوزنی 
در پالایشگاه شازند گفت: از بعد فنی و حقوقی 
یک ســری ممنوعیت هایی وجــود دارد که 
نمی توانیم اجازه اجرای طرح کُک سوزنی در 
پالایشگاه را بدهیم. در واقع، اینکه اجازه دهیم 
برای کنترل آلودگی، یک پروژه آلاینده دیگر 

اجرایی شود قطعا ممکن نیست.
یوسفی افزود: با وجود اینکه امسال مازوت 
کمتری مصرف شــده است، اما تعداد روزهای 
آلــوده افزایش یافته اســت چراکــه اراک به 
شدت تحت تاثیر اقلیم است. امسال یک سال 
استثنایی اســت، بارندگی کم بوده و حتی با 
عبور از کنار تالاب میقان می توان بلند شــدن 
ریزگردهای این تالاب را به چشم دید که وارد 
شهر اراک می شــود. وی در خصوص صنایع 

مســتقر در دشت شــازند گفت: آلودگی این 
صنایع مستقیما در شهر اراک تاثیرگذار است، 
در پالایشــگاه با وجود تلاش های انجام شده، 
آلودگی بسیاری وجود دارد که تاثیر مستقیم 

در هوای اراک دارد.
یوســفی با اشــاره به اینکه پالایشگاه ۴۲ 
دودکش دارد که هر کدام آلودگی خاص خود 
را دارند، افزود: تعدادی از دودکش ها خروجی 
استاندارد دارد، اما برخی از دودکش ها وضعیت 
خوبی ندارند. میزان دی اکسید گوگرد نرمال 
و اســتاندارد خروجــی از صنایــع باید ۷۵۲ 
میکروگرم بر مترمکعب باشد که این میزان از 
دودکش IN۹۰۱ پالایشگاه شازند ۸۸ هزار و 

۲۶۰ میکروگرم بر مترمکعب است.
وی اضافه کرد: پالایشــگاه ۵۷ حلقه چاه 
حفر کرده اســت که نتایج بررســی وضعیت 
این چاه ها به لحاظ آلودگی اعلام نشده است. 
هرگونه افزایش ظرفیت استفاده از منابع آبی 
در این دشت جایگاه ندارد و به صلاح وضعیت 

منطقه نیست.
به گزارش ایسنا، در این جلسه رئیس گروه 
محیط زیســت دانشــگاه اراک با بیان اینکه 
مشــکل اراک در ســطح ملی نسبت به دیگر 
کلانشــهرها خیلی جدی گرفته نشده است، 
گفت: اراک نســبت به دیگر شهرها وضعیت 
متفاوتی دارد و عمق اینورژن در این شــهر به 
شدت پایین اســت و با کمترین آلاینده، هوا 

آلوده می شود.
امیــر انصــاری تصریح کــرد: در دهه ۸۰ 
کارهای خوبی بــرای اراک صورت گرفت که 
باعث شد اراک متفاوت دیده شود و حتی برای 
آن طرح جامع کاهش آلودگی هوا به تصویب 
رسید ولی متاســفانه این نتایج در سال های 

اخیر کمرنگ شده است.
وی افزود: عصاره هر اقدامی کار تحقیقاتی 
است و می توان با راه اندازی یک شرکت کنترل 
کیفیت هوا امکان پایش همه آلاینده های هوا 
را مهیا کرد و شهرداری اراک می تواند در این 

راستا نقش موثری داشته باشد.
به گزارش ایســنا، در این جلســه؛ مجید 
رجبی مدیرعامل پالایشگاه شازند گفت: طبق 
قانون، پالایشگاه ها باید میزان سولفور مازوت 
را کاهش دهند یا پروژه کُک سوزنی را اجرایی 
کنند که قطعا این پــروژه آلایندگی کمتری 

خواهد داشت.
به گزارش ایسنا، عبدالرضا تقوی مدیرعامل 
شــرکت تولید نیروی برق منطقه مرکزی نیز 
گفت: ســوخت مازوت مصرفــی در نیروگاه 
حرارتی شــازند تا پایان دی مــاه ۱۴۰۱ بالغ 
بر ۳۸۱ هزار و ۴۹۰ مترمکعب بوده اســت که 
این رقم در مدت مشــابه سال جاری به ۱۵۷ 
هزار و ۴۲۶ مترمکعب رسیده و عملا در سال 
جاری ۵۹ درصد کاهش مصرف مازوت صورت 

گرفته است.
وی با اشاره به میزان مصرف گاز در نیروگاه 
شازند اضافه کرد: میزان مصرف گاز در نیروگاه 
طی ســال گذشته بالغ بر یک میلیون و ۵۴۷ 
هــزار و ۲۰۴ هزار مترمکعب بوده که این رقم 
در ســال جاری تاکنون به یک میلیون و ۶۳۸ 
هزار و ۵۹۳ هزار مترمکعب رســیده است.وی 
اضافه کرد: از ۲۰ بهمن ماه قول تامین گاز را 
داده اند که اگر این اتفاق بیفتد حتما استقبال 
می کنیم.تقوی بیان کرد: نیروگاه، آلاینده است 
و باید قدر و سهم آن در آلودگی مشخص شود. 
قطعا منکر این موضوع نیستیم، اما قطعا عامل 

آلودگی، فقط نیروگاه نیست.

سرپرســت اداره کل گمرک مرز رســمی 
 پرویزخان قصرشیرین گفت: پیرو اطلاع طرف 
عراقی صادرات گوجه فرنگی از روز پنجشــنبه 
پنجم دی ماه تا اطلاع بعدی از این مرز رسمی 

 به عراق ممنوع می شود.
به گــزارش ایلنا از کرمانشــاه، رضا قربانی 
افــزود: طــرف عراقــی از روز پنجــم بهمن 
مــاه  محموله های گوجــه فرنگــی را از مرز 
رســمی پرویزخان پذیرش نمی کند از این رو 
تجــار به منظــور جلوگیری از متضرر شــدن 
محصول نســبت به آوردن این محصول به مرز 
خودداری کنند زیرا گمــرک پرویزخان از روز 

پنجشنبه هیچگونه محموله گوجه فرنگی را ترخیص نخواهد کرد. وی اظهار کرد: مقامات اقلیم کردستان عراق به 
تصمیم وزارت جهاد کشاورزی اقلیم در راستای حمایت از تولید داخلی خود در یک مقطع زمانی و در ایام خاصی 
ممنوعیت واردات گوجه فرنگی را اعلام می کنند. سرپرســت اداره کل گمرک پرویزخان گفت: روزانه بیش از یک 
هزار و ۵۰۰ کامیون کالا از این گذرگاه رسمی صادر می شود و این نشان از اهمیت و نقش این گذرگاه رسمی و بی 

المللی در تجارت و مبادلات اقتصادی است.

رئیــس اداره بــاز آفرینــی اداره کل راه و 
شهرســازی گیلان گفت: اســتان گیلان ۵۳ 
شــهردارد که ۳۰ شــهر دارای بافت فرسوده 

است.
به گزارش ایلنا از رشت، مرتضی یوسفیان 
گفت: بیش از ۵ هــزار و ۳۴۶ هکتار بافت باز 
آفرینی در گیلان وجود دارد که از این میزان 
۲ هزارو ۶۷۱ هکتار آن بافت فرسوده است که 
باید در اولویت بازســازی قرار گیرد. یوسفیان 
با اشاره به ۳۰ شــهر دارای بافت فرسوده در 
گیلان افزود: رشــت، انزلی، لاهیجان، آستانه 
اشرفیه، املش از جمله شهر هایی هستند که 

بیشترین ساختمان های قدیمی و بافت فرسوده را در گیلان دارند. رئیس اداره باز آفرینی اداره کل راه و شهرسازی 
گیلان گفت: برای بازســازی بافت های فرســوده امســال اعتبار خاصی اختصاص نیافته و افرادی که می خواهند 

واحد های فرسوده خود را بازسازی کنند، می توانند از ۳۵۰ میلیون تومان وام مسکن ملی استفاده کنند.
وی همچنین تصریح کرد: صاحبان واحد های فرســوده ای که بازسازی ساختمان های شان ۶۰ درصد پیشرفت 

ساخت دارد می توانند تا ۵۵۰ میلیون تومان تسهیلات دریافت کنند.

ممنوعیتصادراتگوجهفرنگی
ازمرزپرویزخانبهعراق

بافتهایفرسودهشهرهایگیلان
چشمانتظاراعتبارات


